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Už pošesté se podařilo uspořádat sbírku na dárky pro seniory, kteří si Mukařov vybrali za svůj nový domov. V krásně vyzdo-
bené společenské místnosti domova jsme den před Štědrým dnem předali dárkové balíčky obsahující zdravé sirupy, křížaly 
a také perličkové vánoční ozdoby, každý klient dostane i hřejivou deku, navíc po celý rok budou do domova chodit předplacené 
noviny a časopisy. Vše díky vám, kdo jste štědře přispěli do veřejné sbírky, v níž se k datu uzávěrky článku sešlo nádherných  
38 952 Kč. Všem dárcům ze srdce děkujeme! (red)

Společně jsme darovali radost klientům 
Domova pro seniory kardinála Berana
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Vážení spoluobčané,

Projekty lze rozdělit do oblastí vodohospo-
dářské, dopravních staveb, výstavby no-
vých budov i návrhů na úpravy stávajících 
objektů tak, abychom snížili náklady na jejich 
provoz a tím získali finance na další rozvoj.

Vodohospodářské projekty zahrnují 
dostavbu vodovodu a kanalizace, nut-
nost posílení tlaku a množství vody tak, 
abychom všem obyvatelům zajistili dostatek 
vody a připojení na splaškovou kanalizaci 
i s předpokládaným vývojem zástavby. 

V oblasti dopravních staveb jsou to 
především návrhy chodníků. Na některých 
se již pracuje, např. na ulici Českobrodské, 
Pražské, Choceradské, další jsem zařadila 
jako veřejně prospěšné stavby do návrhu 
změny územního plánu obce a postupně 
budeme chystat projekty.

Další dopravní stavbou je stavba cyk-
lostezky Ladova kraje, na které také pra-
cujeme. Doplnila jsem návrhy propojení 
komunikace Na Pískách a ulice Horka tak, 
aby tyto ulice umožnily průjezd.

V letošním roce chystáme výběrové říze-
ní na projektovou dokumentaci 1. etapy 
stavby školní tělocvičny podle schválené 
studie z roku 2022, abychom se posunuli 
k realizaci tak důležité stavby. Nafukovací 
hala je energeticky neúsporná a navíc končí 
její životnost. Z tohoto důvodu se domnívám, 
že je třeba stavbu tělocvičny urychlit. Původní 
návrh podle uvedené studie (je k nahlédnutí 
na webu obce) je finančně velmi náročný, 
proto vznikl návrh na rozdělení stavby na 
etapy, který brzy, po návrhu architektů, 
představím.

U řady projektů jsme teprve na začátku, 
kdy se snažím získat potřebné pozemky. 
Jedním z těchto záměrů je přesun sběrného 
dvora – shromaždiště odpadů, které máme 
nyní vedle obecního úřadu v centru Muka-
řova. S rozvojem obce prostor přestává ve-
likostně stačit a také se sem obtížně zajíždí. 
Pracujeme na získání pozemku nad ČOV 
v Srbíně, kam bych chtěla zázemí technických 
služeb přesunout. Tím by se uvolnil nynější 
pozemek vedle obecního úřadu. Pokud by 
se odstranila zeď směrem k parku, mohla 
by zde být nová budova jako kulturní cent-

rum, které naše obec postrádá. S propojením 
s rekonstruovaným parkem by mohl tento 
prostor být důstojným centrem Mukařova. 

S úsporou energie a souvisejícím sníže-
ním finanční náročnosti na provoz budov 
souvisí také příprava projektů na zateplení 
staré budovy mateřské školky a budovy 
Příčná 61, kde sídlí knihovna a KKCM. 
Z místní energetické koncepce vyplývá i ná-
vrh na osazení některých budov fotovol-
taickými panely. Chceme osazovat panely 
postupně v několika fázích, využití elektrické 
energie máme na čistírnách odpadních vod 
během celého roku. 

Také náves na Srbíně již dlouho čeká 
na svůj lepší vzhled a využití. S rekonstrukcí 
vodní nádrže bude zrealizována i část chod-
níku, který zde chybí, tak, aby bylo možno 
bezpečně přejít ulici Choceradskou z ulice 
Do Chobotu do ulice Na Dolách. Objekt bý-
valé restaurace Srbín č. p. 8 je určen k de-
molici. Máme studii nového objektu z roku 
2019, která obsahuje společenský prostor 
pro cvičení, divadlo, koncerty a kavárnu.  
Cena realizace se však s vývojem trhu (covid, 
válka, inflace) vyšplhala mnohem výš, než 
původně byla, proto je třeba nové posouzení 
návrhu záměru.

Tolik k infrastrukturním projektům a nyní 
přichází téma, u kterého bych ráda znala 
názor co nejvíce spoluobčanů. 

Co vy na to? 
Jsme docela velkou obcí s třemi tisíci obyva-
teli a s tím souvisí i problémy, které intenzita 
zástavby přináší. Zřídili jsme přestupkovou 
komisi, ale ta na některé problémy nedo-
sáhne a státní policie je nemá v kompeten-
ci. Jedná se o agendu, kterou zpravidla řeší 
městská či obecní policie. 

Zkoušela jsem zajistit službu městské po-
licie, jednala jsem s blízkými městy – s Říčany 
i s Kostelcem nad Černými Lesy – ale nemají 
na obec naší velikosti kapacitu. Proto jsem 
se začala zabývat myšlenkou na zřízení 
obecní policie u nás. Moje představa je jed-
notka se 2–3 strážníky, na začátek s běžnou 
pracovní dobou a s pohotovostí. Strážníci  

by hlídali ráno provoz u školy a školky, řešili 
by chybně parkující auta, problémy v dopra-
vě, vandalismus, sprejerství, skupiny proble-
matické mládeže, v létě by kontrolovali domy 
obyvatel, kteří jsou na dovolené, a v zimě zase 
opuštěné chaty. Městská policie by mohla 
působit i v oblasti bezpečnosti pro starší 
a nemocné občany, v oblasti první pomoci. 
V neposlední řadě by mohli zajistit měření 
rychlosti v obci mobilním radarem. Tím by 
se značná část nákladů mohla navrátit do 
obecní pokladny. I okolní obce by měly zá-
jem na základě veřejnoprávní smlouvy se na 
obecní policii podílet. Vůbec to není levné, 
zejména počáteční náklady, ale myslím, že 
by měla obecní policie velký bezpečnostní 
přínos. Co si o takovém nápadu myslíte?

Bylo by krásné realizovat všechny tyto 
vize v co nejkratší době, ale to nám neumož-
ňuje zejména finanční situace s ohledem na 
očekávané daňové příjmy, velikost úvěru ke 
kanalizaci i další povinnosti, které musí obec 
zajistit. Nicméně jsem toho názoru, že nelze 
jen sedět a čekat, až se peníze naspoří, ale 
optimálními kroky a správným nastavením 
priorit v projektech pokračovat, začít pláno-
vat a být připraven na realizaci. 

Pro další plánování by mě velice zajímal 
váš názor, kterým projektům přikládáte 
větší důležitost, které naopak upozaďujete, 
případně jestli navrhujete jiné, pro vás dů-
ležité akce. Váš názor určitě uvítám na svém  
e-mailu starostka@mukarov.cz, ráda si udě-
lám čas i na osobní setkání. 

 Hana Zákoucká, starostka obce

na začátku nového roku bych se s vámi ráda podělila o svůj pohled na to, co navrhuji v oblasti infrastruktury a služeb v našich 
obcích dobudovat tak, aby se nám zde dobře žilo. Není to plán na rok či dva, ale spíše vize toho, k čemu by měla obec postup-
nými kroky směřovat. Součástí tohoto článku je mapa s popisem jednotlivých projektů. Řada z nich není nová, jsou zařazeny 
v Místním plánu obnovy vesnice. Na modře označených již nějaké kroky k realizaci proběhly či probíhají.
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Sledujte oficiální komunikační kanály obce 
facebook.com/Mukarov
mukarov.munipolis.cz

Dne 10. prosince 2024 zastupitelstvo řešilo zejména:
1. Kontrola úkolů a usnesení: 

 � Návrh úsekového měření v obci. Starostka předložila návrh 
4 úseků – 1. ulice Pražská (krátký úsek s měřením okamžité 
rychlosti), 2. ulice Kutnohorská (krátký úsek s měřením oka-
mžité rychlosti), 3. ulice Choceradská (úsekové měření), 4. ulice 
Českobrodská (úsekové měření). Dohodnut posun měření na 
Kutnohorské ulici k přechodu u ulice Písecké, v úsekovém mě-
ření i měření okamžité. Zaslat úseky Městské policii v Říčanech 
k projednání. Po zaslání návrhu veřejnoprávní smlouvy bude 
rozhodnuto, kolik úseků se do měření zapojí.

 � Retardér ve Školní ulici – porovnání projekt a realizace. Oblouk 
nevyčnívá, pouze na začátku oblouku je vychýlen o několik cm, 
rozhodnuto zadat zhotoviteli úpravu.

 � Parkování ve Školní ulici – návrh vyhrazeného parkoviště pro 
TJ Sokol a zaměstnance ZŠ je zkonzultován s dopravní policií 
a schválen TJ Sokol. 

2. Z jednání Rady obce: 
 � Rada potvrdila výběr zhotovitele stavby Doplnění chodníku 

a přechodu ve Sportovní ulici.
 � Rada obce posoudila stávající nájemní smlouvy na nebytové 

prostory dle schválené směrnice a rozhodla v několika přípa-
dech o změně výše nájmu.

 � Rada schválila cenu za prodej dřeva obci. 
 � Informace o záloze na veřejnou dopravu – záloha je na příští 

rok nižší a činí 704 205 Kč.
 � Informace o ceně za svoz a likvidaci odpadu – na příští rok 

dochází k nárůstu ceny o 3 %.

3. Informace z činnosti obecního úřadu
 � V minulém týdnu proběhla schůzka se starosty obcí, kde spo-

lečnost Citya provozuje sdílenou dopravu. Provoz aut převezme 
město Říčany. Finančně bude změna vyhodnocena následně. 

 � Pracuje se na přípravě výběrových řízení na projektovou do-
kumentaci zateplení staré budovy mateřské školy, budovy 
Příčná 61 a stavby tělocvičny v areálu ZŠ.

 � Probíhají přípravy na obecní ples, který se bude konat 18. ledna.
 � U ČOV Srbín bude prodloužena doba zkušebního provozu.
 � ČOV Mukařov – probíhá vyhodnocení po vyčištění, ČOV má 

menší kapacitu, než bylo deklarováno, do března bude probíhat 
měření, pak teprve napojování občanů.

 � Pracuje se na projektech propojení vodovodů v Mukařově 
a ze Želivky. 

 � Proběhne vyhodnocení průzkumného vrtu v lese, který má 
do budoucna zvýšit kapacitu vody ve vodovodu Mukařov.

4. Zastupitelstvo obce Mukařov projednalo zejména:
 � Předsedové výborů referovali o činnosti výborů za minulé 

dva roky. Podrobněji se o činnosti dozvíte ze zápisu z jednání 
zastupitelstva.

 � Kronikářka obce R. K. Vargová informovala o psaní kroniky za 
letošní rok, tedy poprvé, kdy píše kroniku od začátku roku. V kro-
nice budou lokální informace o počasí a anomáliích, rozhovory 
s význačnými lidmi, zmapovány obchody a služby. Kronikářka 
navrhla dát podnět do školy, na žákovský parlament, s návrhem 
psaní školní kroniky.

 � Starostka informovala o jednáních, která probíhala během tohoto 
roku mezi Radou obce a obcí Doubek. Obec Doubek požádala 
o přijetí dětí do spádovosti v ZŠ Mukařov. Doubek má každý 
rok řádově 5 dětí k přijetí do školy, a tak nemohou zbudovat 
vlastní školu, protože by ji nenaplnili. Zastupitelstvo schválilo 
veřejnoprávní smlouvu tak, že děti z obce Doubek budou přijí-
mány do ZŠ Mukařov až po přijetí všech dětí s trvalým bydlištěm 
v obci Mukařov a Babice do naplnění kapacity školy a Obecně 
závaznou vyhlášku o stanovení školského obvodu.

 � Zastupitelstvo obce schválilo uzavření kupní smlouvy k nabytí 
staveb technické infrastruktury v lokalitě BI34, Žernovka, 
do vlastnictví obce.

 � Zastupitelstvo obce schválilo zhotovitele veřejné zakázky malého 
rozsahu „Rekonstrukce veřejného osvětlení komunikace 
I/2 v úseku Pražská x Kutnohorská, Mukařov, Srbín“ firmu 
ElektroMont HB s.r.o. s celkovou cenou zakázky 3 588 163,92 
Kč bez DPH.

 � Zastupitelstvo obce schválilo výsledek zadávacího řízení pro 
výběr dodavatele zametacího vozu. Do výběrového řízení 
byla doručena jedna nabídka firmy Kärcher spol. s.r.o. s cenou 
služby 3 088 000 Kč bez DPH na 4 roky.

 � Zastupitelstvo obce schválilo ceny vodného a stočného pro rok 
2025: vodné 65,87 Kč/m3, stočné 64,67 Kč/m3, jedná se o cenu 
konečnou včetně DPH.

 � Zastupitelstvo obce schválilo podání žádosti o dotaci z Ná-
rodního plánu obnovy, komponenta 3.3 Modernizace služeb 
zaměstnanosti a rozvoj trhu práce, 3.3.2 Zvýšení kapacity zařízení 
péče o děti, výzva č. 31_24:150 Budování kapacit dětských skupin.

 � Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí výhled plnění rozpočtu 
obce do konce roku 2024 a schválilo rozpočtové provizorium 
na leden 2025, a to ve výši 1/12 skutečných výdajů roku 2024, 
včetně příspěvků základní a mateřské škole ve výši 300 000 Kč 
(MŠ), respektive 600 000 Kč (ZŠ). Rozpočtové provizorium se 
nevztahuje na rozpracované investiční akce. (ZaH)

Kompletní zápisy z jednání zastupitelstva  
naleznete na webu obce www.mukarov.cz.

Shrnutí z XXV. zasedání zastupitelstva obce  
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Nápad nadchl i paní Janou Kumprechtovou, 
jednatelku Domova pro seniory Blaník, která 
s KKCM již dříve spolupracovala na vzděláva-
cích akcích. Pro inspiraci domluvila setkání 
s vedoucím klubu seniorů v Mnichovicích 
a posléze společně s Petrou Houdkovou 
z KKCM vyhlásily termín prvního setkání 
v Kulturním a komunitním centru Mukařov 
v lednu 2024. Paní Kumprechtová nabídla 
své letité zkušenosti s prací se seniory i pro 
koordinaci dalších schůzek.

Ač informace o nové aktivitě pro seniory 
proběhla Obecním zpravodajem a zazněla 
i na vánočním setkání seniorů v prosinci, 
nikdo nevěděl, co od první schůzky očekávat. 
Organizátorky tudíž velice potěšilo, že na 
ni dorazilo šestnáct zájemců o pravidelné 
setkávání. Všichni se mezi sebou seznámili 
a dostali prostor sdělit ostatním, co by je 
zajímalo a co od klubu očekávají.

Výsledkem byla domluva na pravidelném 
setkávání jednou za měsíc v KKCM, od února 
až do podzimu probíhaly jednou měsíčně 
i společné vycházky. Celkem se v roce 2024 
uskutečnilo devět setkání, kterých se zúčast-
nila téměř stovka seniorů.

Obci Mukařov se navíc podařilo ve spo-
lupráci se sousedními obcemi Doubek a Ba-
bice zorganizovat pravidelné výlety, které 
připravuje fenomenální paní Ivana Dvořá-
ková, proslavená z říčanského Koloběhu. 
O náklady na dopravu se dělí tři zmíněné 
obce, účastníci zájezdů platí pouze služby 
průvodkyně a vstupné. V roce 2024 se po-
dařilo naplánovat celkem šest celodenních 
poznávacích výletů, jeden atraktivnější než 
druhý, a zájem byl oprávněně veliký. A nejen 
kvůli navštíveným památkám, jak se svěřila 
jedna z účastnic: „Už samotná cesta autobu-
sem stojí za to, člověk se kochá okolní scenérií, 
a ještě, když si k vám přisedne milá společnost, 
je krásný zážitek zaručen.“ Výlety budou po-
kračovat i v roce 2025, program se už chystá.

Během prvního roku fungování klubu 
měli jeho návštěvníci možnost vyslechnout 
cestovatelské zkušenosti z Austrálie, besedu 
o historii Mukařova s dobovými fotografie-
mi, popovídat si o sociálních službách, pod 
vedením aktivní návštěvnice klubu Jarušky 

Machové vyráběli vánoční dekorace, vymě-
ňovali si rostlinky a semínka, zkusili i dechová 
cvičení. Před Vánocemi si prezentaci připravil 
další pravidelný návštěvník klubu, Jiří Stach, 
a sice na téma Retro dovolená – Anděl na 
horách. Posezení bylo spojeno s pohoštěním 
a na závěr zúčastnění dostali i malý dáreček.

Je skvělé, že se klub tak slibně rozjel. Dík 
za to patří zejména Petře Houdkové a Janě 
Kumprechtové, které se mu věnují bez ná-
roku na odměnu. I když ne tak docela, těší 
je pochvaly od návštěvníků klubu a dobrá 
nálada, kterou si ze SeMu všichni pravidelně 
odnášejí. Tak nezapomeňte, další setkání 
se chystá už 16. ledna 2025!

 Kateřina Čadilová, předsedkyně výboru  
pro školství a kulturu

Ze života obce

Čtyřlístky nám zdárně vzešly a pro ukrácení čekání na Vá-
noce jsem pro Žabičky, ale tentokrát i pro Sluníčka, připravil 
výrobu vánoční dekorace na stůl.

Misky s aranžovací hmotou dostaly děti s předstihem 
a samy si je odekorovaly. V týdnu před prvním adventem 
jsme potom v hernách nadělali pořádný nepořádek – jedlové 
chvojí, mašličky, hvězdičky, velké i malé šišky, drátky a špej-
le… U toho neustálé štěbetání o Vánocích a dárcích, kdy už 
bude sníh a jak se všichni těší – až mi šla hlava kolem. Do 
toho spousta požadavků na podávání materiálů a dotazů, 
protože děti byly opravdu velmi tvůrčí. 

Nekonalo se žádné napodobování, projevoval se indivi-
duální přístup a leckdy velmi originální pojetí. Vzniklo téměř 
padesát velmi hezkých stolních ozdob (opět i pro děti, které 
se nemohly zúčastnit) a věřím, že z nich měli všichni doma 
radost po celé svátky.

Pro druhou polovinu větších dětí zkusíme něco připravit 
na velikonoční svátky.

 František Polesný

Adventní tvoření s mateřinkou

Mukařovští senioři z klubu SeMu se těší  
na další rok plný různorodých aktivit a zážitků
Je to právě rok, co se v KKCM poprvé sešel Klub seniorů Mukařov. Myšlenka zkusit organizovat aktivity pro seniory se trochu 
překvapivě zrodila v naší skvělé obecní knihovně. Právě tam totiž chodí senioři často a knihovnice přirozeně vnímají jejich 
potřebu se s někým potkávat a pravidelně si popovídat.
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Pozdrav z prázdnin – L. P. 1932

„Milá Majdo! Přijmi ode 
mne srdečný pozdrav a díky 
za lístek. Jsem moc ráda, 
že sis na mě vzpomněla. 
Jsem na prázdninách 
v Mukařově. Dle Tvého 
přání píši Ti adresy: 
V.M. Meziměstí u Broumova 
u p. Pollachové. – V.S. 
– Musím Ti napsat, že 
tu nevím. Moje adresa: 
Buda Mukařov, hostinec 
u Dittrichů. 
 Zdraví Tě Bláža“

Před necelým rokem jsem začal sbírat staré pohledy z Mukařova a dnes jich mám již docela slušnou sbírku, která začíná někdy koncem 
19. století a končí šedesátými léty století dvacátého. Chci se podělit o svůj nejnovější přírůstek, a to z 18. července 1932.

Tato fotografie je zajímavá tím, že v sobě obsahuje čtyři pohlednice Mukařova, které zachycují dominantní stavbu naší vesnice – 
kostel Nanebevzetí Panny Marie a její nejbližší okolí z rozdílných světových stran. Můžete si udělat představu, jak vlastně naše obec 
před devadesáti lety vypadala. Pohlednice má jasné datum odeslání, nepoškozenu 50haléřovou poštovní známku s T. G. Masarykem 
a celkově je ve výborném stavu. Uznejte, že i text dvou dospívajících slečen je roztomilý, kdy slečna Bláža píše slečně Majdě Písařicové 
na letní tábor do Lančova (okres Znojmo) adresy svých kamarádek nebo snad i kamarádů. 

Věřím, že na čtenáře dýchne nostalgie a vzpomeneme si, jak jsme také psali pozdravy z táborů nebo dovolených svým blízkým 
a známým.  

 Petr Doležel, radní obce
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Vážení a milí čtenáři, 

vánoční čas je sice za námi, ale i tak si dovolím 
ohlédnout se za adventním časem v naší základní 
škole. 

Školní prostředí by pro naše žáky mělo být podnětné, podporující 
a nestereotypní. Tento fakt si moc dobře uvědomujeme a v průběhu 
školního roku aktivně pracujeme na tvorbě edukativního prostředí 
v prostorách naší školy. Co si pod edukativním prostředím před-
stavit? Patří sem nástěnky ŠPP, které se zaměřují na různá témata 
duševní hygieny a oblast týkající se kariérového poradenství. Nelze 
opomenout interaktivní panel Ámos Vision nebo tematické nástěnky 
umístěné na chodbách a v propojovacím krčku naší školy. 

I z těchto důvodů musel vánoční čas jistým způsobem „ovlivnit“ 
prostředí naší školy. Po dlouhém plánování a přemýšlení se nám 
podařilo proměnit náš spojovací krček ve vánoční prostor plný 
světýlek, kterému dominuje více než dvoumetrový vánoční stro-
mek. Práce na výzdobě trvaly týmu paní učitelky Pačesové více než  
15 hodin, ale výsledek dle zpětné vazby od žáků a zaměstnanců naší 
školy opravdu stál za to. Díky němu se vánoční atmosféra přenesla 
i do prostor naší školy. 

  ZŠ Mukařov 

Vánoční kouzelná atmosféra byla všude kolem nás…

V úterý 10. prosince se na naší škole konal vánoční jarmark, celou organizaci měl na starosti 
žákovský parlament. Akce začala v 16 hodin slavnostním zahájením, kde kromě úvodního slova 
pana ředitele nechyběl také zpěv koled v podání dětského sboru, ale i zaměstnanců školy.

Školní chodby se proměnily ve vánoční trhy, 
kde si návštěvníci mohli koupit různé výrobky, 
které žáci sami vytvořili – od ozdob až po drobné 
dárky. Kromě toho se mohli zapojit do zajímavých 
workshopů, jako bylo zpívání koled, výroba lojových 
koulí pro ptáčky nebo ukázky z robotiky.

Velký zájem byl také o školní kavárničku, kterou 
připravili žáci spolu s paní učitelkou. Návštěvníci 
si tam mohli pochutnat na drobném občerstvení 
a užít si klidnou předvánoční atmosféru.

Část peněz z jarmarku půjde na adopci africké-
ho chlapce Juna, kterého naše škola dlouhodobě 
podporuje. Zbytek výtěžku bude rozdělen mezi 
jednotlivé třídy na jejich vlastní aktivity.

Děkujeme všem, kdo se na přípravě jarmarku 
podíleli, i těm, kteří přišli a přispěli. Díky vám byla 
akce plná radosti, tvoření a pomoci!

Simona Kopecká

Jarmark vzbudil velký zájem veřejnosti

Kromě mikulášských trojic z řad devátých tříd, které zaví-
taly mezi žáky 1. stupně, se objevila také jedna mikulášská 
trojice z řad vedení naší školy, která se ukázala na provozní 
poradě a nadělila našim zaměstnancům adventní kalendář.

Nesmím zapomenout zmínit ještě jednu záležitost. Krátce před 
první adventní nedělí za mnou přišli zástupci žákovského parlamen-
tu se seznamem přání. Jedním z nich bylo i zasazení a ozdobení 
vánočního stromu v areálu školy. Když jsem toto přání vyslechl, 
hned jsem si vzpomněl na naše deváťáky z minulého školního roku 
2023/2024, kdy mi jedna z těchto tříd věnovala poukaz na nákup 
stromu do areálu školy. Volba byla jasná: koupit, zasadit a ozdobit 
vánoční strom – jedli kavkazskou. Neváhal jsem a spojil se s před-
sedou výboru pro životní prostředí a zároveň radním Františkem 
Polesným a už to šlo ráz na ráz. Díky kooperaci s ním i s technickými 
službami se celá akce vydařila a tento strom nyní zdobí náš areál. 
Věřím, že udělal radost všem. Děkuji za spolupráci a tímto zdravím 
bývalé deváťáky. 

 Daniel Barták, ředitel školy
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Rozsvěcení stromu
1. prosince se celé Babice sešly na návsi 
u příležitosti rozsvěcení vánočního stro-
mečku. Děti a rodiče vytvořili sbor, paní 
učitelky a další muzikanti hráli na nástroje.

Solná jeskyně
Naši prvňáčci v rámci projektu „Rodiče učí“ 
navštívili babickou solnou jeskyni. Děti byly 
nadšené z příjemného prostředí, které po-
máhá utužovat zdraví. 

Trio Accordo
5. prosince se v naší škole rozezvučely 
tóny kouzelných vánočních melodií, když 
Trio Accordo přijelo zahrát koledy. Tato 
hudební událost byla nejen uměleckým 
zážitkem, ale také inspirací pro všechny 
mladé posluchače. Jednou z největších 
předností koncertu bylo aktivní zapojení 
dětí. Koncert Trio Accordo sklidilo zaslou-
žený potlesk a nadšení nejen u dětí, ale 
i učitelů, kteří ocenili, že hudební pro-
gram dokázal spojit edukativní a zábavný  
prvek. 

Další akce v rámci družiny
Návštěva lektorů z říčanského muzea 
s drátenickou a truhlářskou dílnou, při 
které si děti vyzkoušely práci s reálným 
nářadím a odcházely domů s krásnými 
drátěnými ozdobami a dřevěnými knoflíky.  
Na oplátku si děti udělaly výlet do říčan-
ského muzea na výstavu Tajemné bytosti 
adventu.

Jarmark
Vánoční atmosféra začala v Babicích už  
28. listopadu tradičním vánočním jarmar-
kem, který organizovaly paní vychovatel-

ky. Děti, rodiče i prarodiče se sešli, aby si 
společně užili příjemné odpoledne plné 
koled, pohody, tvořivosti a radosti. Koledy 
trénovaly děti dopoledne při hudebních 
výchovách celý listopad a tento den po-
sloužil i jako generální zkouška zpěvu koled 
sboru rodičů a dětí na velkou obecní akci 
– rozsvěcení vánočního stromečku v neděli 
1. prosince. Na jarmark děti vyrobily ozdoby 
na stromeček, přáníčka, drobné dárečky 
a vazby z větviček na stoly. 

Součástí programu byla také kavárnička. 
Jídelna se pod vedením paní vychovatelek 
proměnila ve stylovou kavárnu. Děti v druži-
ně upekly sušenky a perníčky, které připra-
vily na talíře i s dobrotami od rodičů. Děti se 
aktivně podílely na obsluhování. Vařily kávu, 
čaj, nalévaly vodu a sklízely také špinavé ná-
dobí. Kavárna se stala místem, kde si rodiče 
mohli popovídat a děti se mohly pochlubit 
svou kreativitou a schopností postarat se 
o pohoštění. Na této akci pracoval celý tým 
– paní učitelky a vychovatelky, paní asis-
tentka, děti, rodiče i obec. Vánoční jarmark 
s kavárnou se tak stal příležitostí k nákupu 
krásných výrobků, ale také k setkání a spo-
lečnému sdílení radosti z blížících se Vánoc.

Kristýna Rathouská

I v Babicích si děti i rodiče užili advent naplno

  ZŠ Mukařov

Vánoce (nejen) našich babiček – Exkurze čtvrtých 
tříd v Kutné Hoře
V prosinci se žáci čtvrtých tříd vydali na exkurzi do Českého muzea 
stříbra v Kutné Hoře. Hlavním cílem bylo přiblížit vánoční tradice 
našich předků a ukázat, jak se Vánoce slavily v minulosti. Program 
nabídl možnost nahlédnout do života prababiček, babiček i rodičů 
a seznámit se s vánočními zvyky, na které se dnes často zapomíná. 
Povídali jsme si o tom, jak Vánoce vždy úzce souvisely s vírou, 
rodinou a tradicemi. Velkým zážitkem pro žáky byla tvořivá dílna, 
kde si mohli vyrobit vlastní vánoční ozdobu v podobě kominíka. 
Nečekaným zpestřením bylo hraní si s hračkami a zkoušení her, 
které děti dostávaly v minulosti. Tato aktivita jim zprostředkovala 
atmosféru Vánoc zcela jiným pohledem. Žáci si tak odváželi 
nejen nové zkušenosti, ale i radost z vlastnoručně vyrobených  
ozdob. 

Součástí programu byla i vánoční výstava, která díky své au-
tenticitě dokreslila atmosféru doby a názorně ukázala, jaké dárky 
děti nacházely pod stromečkem na Štědrý den. Dozvěděli jsme se 

také, jak vznikla tradice zdobení vánočních stromů na náměstích. 
Na závěr exkurze se třída 4.C podívala ke chrámu svaté Barbory, 
jedné z nejvýznamnějších památek Kutné Hory. Návštěva tohoto 
skvostu ještě více umocnila vánoční atmosféru a zanechala hluboký 
dojem nejen v žácích, ale i v nás dospělých. Exkurze tak byla nejen 
poučná, ale i zábavná a plná inspirace. Přiblížila nám Vánoce očima 
minulých generací a nabídla možnost zamyslet se nad hodnotami, 
které bychom měli uchovat i dnes. Barbora Jančovičová

Výlet deváťáků do Moritzburgu a do Drážďan
V pondělí 9. prosince v brzkých 
ranních hodinách jsme se s na-
těšenými deváťáky vydali vstříc 
dobrodružství. Nejdříve jsme se 
nechali romanticky naladit na in-
teraktivní výstavě „ Drei Haselnü-
sse für Aschenbrödel“ v zámku 
Moritzburg. Nádherné místo, 
kde se v roce 1973 natáčela naše 
nejoblíbenější vánoční pohád-
ka. Poté následoval přejezd do 
historických Drážďan, proběhla krátká komentovaná procházka 
zakončená na vyhlášených adventních trzích a konečně byly děti 
vypuštěny do víru velkoměsta. Všichni se vrátili na smluvené místo 
s chladem rozpálenými tvářemi. Cesta domů už se nesla v duchu 
únavy a sdílení zážitků. Bezpečně nás dovezl pan řidič s krásným 
poetickým jménem Láska. Za nádherný den děkují organizátorky 
Jarka Tomasová a Zuzana Zmrhalová.
  Zuzana Zmrhalová

Detašované pracoviště Babice je od 1. 9. 2021 odloučeným pracovištěm ZŠ Mukařov – pozn. red.
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Je tu opět nový rok, a to nás svádí k ohlédnutí 
za tím rokem uplynulým. Obecní knihovna 
Mukařov je od února 2024 knihovnou pro-
fesionální, je pro nás ctí do této kategorie 
patřit. Musely jsme splnit kritéria nutná pro 
tento typ knihovny (mít elektronický sys-

tém, počet hodin pro veřejnost, pořádat vzdělávací akce, atd.).  
Návrh na přesun z kategorie neprofesionálních knihoven přišel od 
nadřazené Městské knihovny Benešov a díky podpoře zastupitelů 
obce se celý proces povedl, na což jsme pyšné.

V loňském roce jsme se dozvěděly, jak na anti-aging pohle-
dem celostní medicíny a Moniky Hulíkové, navštívil nás dramaturg  
pořadů Polopatě a Hobby naší doby, pan Jiří Savinec, který je po-
pularizátorem zahradničení, zúčastnily jsme se akce ODLOŽ MOBIL 
v knihovně. Uspořádaly jsme soutěž pro děti – Maskot knihovny, 
všechna díla byla k vidění na venkovní výstavě na plotě před budo-
vou knihovny. Navštívil nás také spisovatel Tomáš Zouzal se svou 
knihou – Zabráno pro SS. Během přednášky zazněly emotivní úryvky 
z autorovy knihy – ten čerpal z dochovaných záznamů, kronik, dopisů 
a dokonce básní Františka Hrubína, který také patřil mezi vystěhované 
obyvatele. Kniha je k zapůjčení u nás v knihovně. 

Rok 2024 patřil také přednáškám pro děti, mateřská škola knihov-
nu navštívila dvakrát, na jaře – v měsíci knihy, a také v říjnu, kdy sla-
víme týden knihoven. Přečetly jsme si knížku Kamarád pro medvěda 
od Petra Horáčka a s dětmi jsme si popovídaly, kde je možné najít 
kamaráda a jak takového kamaráda poznáme. Čtvrté a páté třídy 
základní školy jsme pozvaly na povídání o Nickym a Věrce. S úžas-
nou knihou Petra Síse se děti dozvěděly o zachráněných židovských 
dětech z České republiky díky jednomu velmi šlechetnému Angliča-

novi. V listopadu jsme si nad knihou Zeď od Petra Síse zopakovaly, 
jaké bezpráví se v naší republice dělo, než se povedlo zeď zbourat. 
Také kniha Pavla Čecha s názvem A nás zaujala, a i když v knize se 
nenachází jiné písmenko než A, tak je kniha velmi poutavá. Autor 
čerpal ze své zkušenosti života v totalitě. Žáci sami popisovali děj 
knihy a zda je celá kniha fikce nebo inspirována pravdou. V prosinci 
jsme pozvaly žáky na povídání o adventu a zvycích, čehož využilo 
patnáct tříd prvního i druhého stupně ZŠ Mukařov.

V minulém roce naše vzdělávací akce navštívilo dohromady 
téměř 1000 návštěvníků. V červenci jsme spustily možnost 
vypůjčit si elektronické audioknihy, čehož využívá čím dál víc 
čtenářů a nás to moc těší. Všechny novinky můžete sledovat na 
našem webu nebo facebooku.

Petra Houdková, Simona Vittová, knihovnice
www.mukarovska.knihovna.cz 

fb.com/knihovnamukarov

Ohlédnutí za rokem 2024 v naší knihovně

V sobotu 7. prosince se uskutečnila pro naše nejmenší oblíbená 
Mikulášská besídka. Děti si užily pestrý program - výtvarné dílničky, 
zdobení perníčků a také parádní diskotéku. Na druhou půlku přišli 
i Mikuláš, čert a anděl, kterým děti přednesly naučenou říkan-
ku. Andílek je pak obdaroval připraveným balíčkem. Děkujeme 
všem zúčastněným, postavám a organizátorům za skvělou akci 
a především TJ Sokol Mukařov za poskytnutí prostor!

Tým KKCM

Milí rodiče, blíží se konec prvního pololetí školního roku 2024/ 
2025, a proto bychom vám chtěly poděkovat za přízeň a pod-
poru. Na spolupráci ve 2. pololetí se velice těšíme a chtěly by-
chom vás informovat o kroužcích a kurzech, které budou nově  
spuštěny. 

Pro děti: Čiperové (pátek 15:40), Jógohrátky (čtvrtek 13:00), 
Jogínci (úterý 17:00), Němčina, Španělština (pondělí 16:00),  
Tvoření a bádání (pondělí 13:00), Tvořivý kroužek (pátek 13:00). 

Pro dospělé: Flow jóga (pátek 11:00), Jóga pro maminky 
s dětmi (pondělí 11:00), Němčina, Tanec s dětmi (pondělí 10:00). 

Volná místa máme aktuálně i v těchto kurzech: Scénický šerm 
(čtvrtek 18:00), LEGO Robotika R0 (úterý 13:00), Angličtina pro 
dospělé (pondělí). Aktuality a více informací naleznete na našich 
webových nebo FB stránkách.

Lucie Šplíchalová a Petra Houdková

Mikulášská besídka Aktuality z KKCM
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Vánoční období v mateřské škole bylo 
letos opravdu kouzelné. Děti se aktivně 
zapojily do řady krásných vánočních akcí, 
které přispěly k vytvoření nezapomenutelné 
atmosféry. Všechno začalo první adventní 
nedělí, kdy se děti spolu s ostatními obyvateli 
obce zúčastnily rozsvícení vánočního stromu. 
Za krásného večera zazpívaly tradiční vánoční 
koledy (na fotografii) a podílely se tak na 
slavnostním zahájení vánočního času v Mu-
kařově. Dalším milým okamžikem byl tradiční 
Mikuláš, který společně s čertem a andělem 
navštívil naši MŠ. Děti se připravily na tuto 

návštěvu, zazpívaly koledy, přednesly bás-
ničky a po této krásné tradici dostaly miku-
lášskou nadílku. Mikulášské dopoledne bylo 
pro všechny nezapomenutelným zážitkem. 

Žabky a Sluníčka také navštívil radní, 
pan Polesný, který společně s dětmi vytvořil 
krásné vánoční dekorace na stůl. Měly velký 
úspěch u rodičů.

V průběhu měsíce prosince se také kona-
la beseda pro rodiče našich předškoláků. Pod 
vedením paní zástupkyně pro první stupeň 
základní školy Mukařov – Mgr. Petry Kotrhon-
zové se rodiče dozvěděli spoustu důležitých 

informací o školní zralosti dětí. Hovořilo se 
o tom, jak mohou rodiče pomoci dítěti před 
vstupem do školy, jak posílit připravenost, 
pozornost, samostatnost, a sociální doved-
nosti. Velkou pozornost jsme věnovali také 
grafomotorice a výslovnosti, protože tyto 
dovednosti jsou pro úspěšný start do školy 
nezbytné. Beseda pokračovala i tématem 
odkladu školní docházky a rodiče byli infor-
mováni o postupu, jak tento proces probíhá.

Vánoční čas v naší školce byl i o setkáních 
s rodiči a v každé třídě probíhaly vánoční 
besídky, na které se děti pilně připravovaly. 
Paní učitelky dětem pomohly zorganizovat 
nádherný program plný zpěvu, tance a veselí. 
Rodiče si užili nejen vystoupení svých dětí, 
ale i vánoční tvoření, krásnou atmosféru 
a náladu, která panovala ve třídách.

Na závěr jsme měli to štěstí, že naši ma-
teřskou školu navštívil také Ježíšek. Děti byly 
nadšené z dárečků, které jim přinesl, a celé 
dopoledne se neslo v duchu radosti a vděč-
nosti. Vánoce v mateřské škole byly plné 
nezapomenutelných zážitků, které posílily 
vzájemné vztahy mezi dětmi, rodiči a paní 
učitelkami. 

Již nyní se těšíme na další společné oka-
mžiky, které nás čekají v novém roce 2025.

Za MŠ Mukařov Martina Mathauserová,
foto: Milan Veselý

MŠ Mukařov 

Vánoční čas v mateřské škole Mukařov  
byl plný radosti, zpěvu a setkání

Jednou z akcí v předvánočním čase byla také 
vycházka vánočně vyzdobenou obcí spojená 
s návštěvou výstavy betlémů v galerii Stará 
škola. Povídali jsme si o adventních tradi-
cích, obdivovali nazdobené domy. V galerii 
děti měly možnost vidět různé druhy betlé-
mů – od klasických dřevěných po papírové, 
látkové, keramické a dokonce i dinosauří. 
Tato pravidelná adventní akce se stala krás-
nou součástí našich předvánočních aktivit.

Za MŠ Mukařov Martina Štibingrová

Během adventu jsme s dětmi navštívily výstavu betlémů
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GALERIE Stará škola   
 � 4.–29. 1.   Pražská zákoutí – Igor Filobok 

Výstava obrazů Igora Filoboka.
 � 1.–26. 2.   „S obdivem a úctou k velikánům“   
    aneb zpátky do minulosti – Michal Frýdl 

Výstava obrazů Michala Frýdla.

KKCM & Obecní knihovna Mukařov
 � 16. 1.|10 h   Setkání seniorů  

Setkání seniorů Klubu SeMu v KKCM.

 � 19. 1. & 9. 2.|16 h Tvořivá dílna – práce s hlínou  
Cena 750 Kč, nutná rezervace na tvoriva.dilna@centrum.cz.

 � 21. 1.|19 h   Přírodní živly a dopad na člověka                                                               
Přednáška v Obecní knihovně s Barborou Jankovou.

 � 6. 2.|10 h   Setkání seniorů  
Setkání seniorů Klubu SeMu v KKCM.

 � 18. 2.|18 h   Tvořivá kavárnička s keramikou                                                               

Obec Mukařov & spolky 
 � 18. 1.|20 h Ples obce Mukařov  

Druhý ročník obecního plesu, opět v mukařovské sokolovně.  
Moderuje David Bosh. Těšit se můžete na taneční vystoupení, 
předtančení mládeže a žáků ZŠ Mukařov, tombolu. Vstupenky  
na www.mukarov.cz.

Jana Novotná & Rudolf Semanský 
 � 25. 1.|20 h 2. Sousedský ples  

Po roce Vás srdečně zveme na druhý ročník Sousedského plesu do 
mukařovské sokolovny. K tanci a poslechu hraje SHAKERS BAND. 

Obecní zpravodaj Mukařov Srbín Žernovka – periodický tisk územního samosprávného celku. Vychází Obecní zpravodaj Mukařov Srbín Žernovka – periodický tisk územního samosprávného celku. Vychází v v Mukařově každý měsíc (mimo srpen), ročník XI,  Mukařově každý měsíc (mimo srpen), ročník XI,  
ev. ev. č. č. MK ČR MK ČR E E 21966. Vydává obec Mukařov, IČ 240508, Příčná 11, 251 62 Mukařov. Předsedkyně redakční rady: Jitka Čurdová, DiS. Redakční rada:  21966. Vydává obec Mukařov, IČ 240508, Příčná 11, 251 62 Mukařov. Předsedkyně redakční rady: Jitka Čurdová, DiS. Redakční rada:  
MgA. Petra Batók, PhDr. Kateřina Čadilová, Ing. Petr Doležel, Bc. Jakub Douša, Bc. Jaroslav Kadeřábek, Bc. Milan Národa. Redakční zpracování MgA. Petra Batók, PhDr. Kateřina Čadilová, Ing. Petr Doležel, Bc. Jakub Douša, Bc. Jaroslav Kadeřábek, Bc. Milan Národa. Redakční zpracování a a sazba:  sazba:  
Bc. Štěpán Januszek. Příspěvky můžete zasílat na e-mail Bc. Štěpán Januszek. Příspěvky můžete zasílat na e-mail zpravodaj@mukarov.czzpravodaj@mukarov.cz nebo na adresu obecního úřadu. Redakce si vyhrazuje právo výběru   nebo na adresu obecního úřadu. Redakce si vyhrazuje právo výběru  
nebo krácení příspěvků ke zveřejnění. Nevyžádané rukopisy nebo krácení příspěvků ke zveřejnění. Nevyžádané rukopisy a a fotografie se nevracejí. Datum vydání: fotografie se nevracejí. Datum vydání: 3. 1. 3. 1. 2025, uzávěrka příštího čísla: 15. 2025, uzávěrka příštího čísla: 15. 1. 1. 2025.2025.

Kalendář akcí v obci | leden–únor 2025

Voda, oheň, vzduch a země.
Toto vše je součástí nás.

Jsme my součástí těchto elementů?

Úterý 21. 1. 2025 od 19. hodin 
v Obecní knihovně, Příčná 61, Mukařov

www.kkcm.cz www.mukarov.cz

Přírodní živly
a dopad

na člověka 
Přednáška

Barbory Jankové

Nutná rezervace do 16. 1. 2025 na email:
kavarnicka@kkcm.cz  nebo na tel: 602 361 334 
z důvodu omezeného počtu míst k sezení.

GALERIE STARÁ ŠKOLA
MUKAŘOV UVÁDÍ

IGOR
FILOBOK
PRAŽSKÁ ZÁKOUTÍ

4. -  29. 1 .  2025
Otevřeno: 
pondělí: 13-18 hodin 
úterý: 9-12, 13-16 hodin 
středa: 13-18 hodin 
sobota: 9-12 hodin 

Galerie Stará škola, Příčná 11,
Mukařov (naproti poště)
www.galerie-stara-skola.cz

Voda, oheň, vzduch a země.
Toto vše je součástí nás.

Jsme my součástí těchto elementů?

Úterý 21. 1. 2025 od 19. hodin 
v Obecní knihovně, Příčná 61, Mukařov

www.kkcm.cz www.mukarov.cz

Přírodní živly
a dopad

na člověka 
Přednáška

Barbory Jankové

Nutná rezervace do 16. 1. 2025 na email:
kavarnicka@kkcm.cz  nebo na tel: 602 361 334 
z důvodu omezeného počtu míst k sezení.


